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Gulyás Gergely a romániai elnökválasztásról: Magyarország nem enged a 

nemzetiségi jogok ügyében 
2025. május 8. – MTI, maszol.ro, index.hu, telex.hu,  

Egy dologban Magyarország semmiképpen nem fog engedni: a Romániában élő, több mint 

egymilliós magyarság nemzetiségi jogait tiszteletben kell tartani – jelentette ki a magyar 

miniszterelnökséget vezető miniszter a csütörtöki kormányinfón. Gulyás Gergely az RMDSZ-t 

kulcsfontosságúnak nevezte az elnökválasztás utáni helyzetet illetően. A romániai 

elnökválasztásra vonatkozó újságírói kérdésre válaszolva a magyar miniszter azt mondta, „ha 

valaki megnézi a helyzetet, elég egyértelmű, hogy Romániában mi fog történni”. Anélkül, hogy 

említette volna George Simion nevét, Gulyás Gergely megjegyezte: egy embernek nemcsak 

jelene, hanem múltja is van, „ezt is ismerjük”. Mint fogalmazott, Magyarország határozott 

álláspontja, hogy megvárja, miként döntenek a romániai választók az ország elnökét illetően. 

„Utána meglátjuk, hogy vele hogyan tudunk együttműködni. Egy dologban Magyarország 

semmiképpen nem fog engedni: hogy az ott élő, több mint egymilliós magyarság nemzetiségi 

jogait tiszteletben kell tartani. Ilyen szempontból az RMDSZ kulcsfontosságú. Az RMDSZ 

szereplője a romániai belpolitikának is, ők elfoglaltak egy világos álláspontot” – fogalmazott a 

miniszterelnökséget vezető miniszter.  

 

Nacsa Lőrinc: a jövő a magyar fiatalokon múlik 
2025. május 8. – MTI, Demokrata, Vasárnap.hu, Vajdaság Ma, Felvidék.ma, Ma7, gondola.hu 

A jövő a magyar fiatalokon, a következő nemzedékeken múlik, ezért nekik olyan értékeket kell 

átadni, amelyekre építhetnek - jelentette ki Nacsa Lőrinc a Miniszterelnökség nemzetpolitikai 

államtitkára a felvidéki Füleken, ahol ünnepi beszédet mondott a felújításon átesett Koháry-

kúria átadásán csütörtökön. Az egykoron Koháry István füleki várkapitány által építtetett, 18. 

században készült barokk épület a 21. század első éveiben már kritikus állapotban volt. A 

Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség tulajdonába került épületet az elmúlt évek során több 

szakaszban, a helyi cserkészek önkéntes munkájával és a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai 

Államtitkárságának segítségével sikerült felújítani. A felújított épület átadóján Nacsa Lőrinc 

arról beszélt, hogy egy, a múltat őrző és a jövőnek is utat mutató hely kerül az ifjúsági 

szervezetnél mindig is többnek számító cserkészszövetséghez, amely ennek a legkiválóbb 

gazdája lesz, hogy a cserkészek nemzetépítő és jövőt formáló munkájának színhelyeként 

használja. Az államtitkár rámutatott: a cserkészet a természet és a ránk hagyott kulturális 

örökség tiszteletére tanít, hazaszeretetre és keresztény hitre nevel, ezek pedig olyan értékek, 

amelyek megtartották a magyarokat ezeréves történelmük során a Kárpát-medencében, és 

amelyek biztos talajként szolgálnak a közös magyar jövő építéséhez. 
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https://maszol.ro/kulfold/Gulyas-Gergely-a-roman-elnokvalasztasrol-Magyarorszag-nem-enged-a-nemzetisegi-jogok-ugyeben
https://maszol.ro/kulfold/Gulyas-Gergely-a-roman-elnokvalasztasrol-Magyarorszag-nem-enged-a-nemzetisegi-jogok-ugyeben
https://demokrata.hu/magyarorszag/nacsa-lorinc-a-jovo-a-magyar-fiatalokon-mulik-989842/
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Kelemen Hunor a Krónikának: Simion magyargyűlöletből táplálkozik, Nicușor 

Dan sosem volt ellenséges a magyarokkal  
2025. május 8. – Krónika 

Az emberek sok év alatt felhalmozódott mérge csapódott le a megismételt elnökválasztás első 

fordulójában – értékelte a múlt vasárnapi szavazás eredményét Kelemen Hunor, az RMDSZ 

elnöke. A szövetség vezetője szerint az, hogy a kormánykoalíció jelöltje, Crin Antonescu nem 

jutott be a második fordulóba, sőt arányaiban kevesebb szavazatot kapott, mint tavaly 

novemberben a PSD és a PNL közös jelöltje a végül érvénytelenített első fordulóban, a PSD és 

a PNL elmúlt egy évi közös kormányzása, a rendszerváltás óta eltelt időszak politizálása elleni 

tüntetésként értékelhető. A kormányválsághoz – Marcel Ciolacu miniszterelnök lemondásához 

és a PSD koalícióból való kilépéséhez – vezető eredményt értékelve Kelemen Hunor a 

Krónikának kifejtette: a május 18-i fordulóban az a tét, hogy a magyargyűlöletből táplálkozó 

AUR jelöltje, George Simion nyeri az elnökválasztást, vagy a független jelöltként induló 

bukaresti főpolgármester, Nicușor Dan, akinek nem róható fel magyarellenesség. Azt is 

megkérdeztük Kelemen Hunortól, mit tanácsolna Orbán Viktor magyar miniszterelnöknek, ha 

Simion lenne az új román államfő.  

            
Orbán Viktor és a magyarok is téma volt George Simion és Nicușor Dan választási 

vitáján  
2025. május 8. – Krónika, maszol.ro 

Állampolitikává emelné Romániában Orbán Viktornak, Magyarország miniszterelnökének 

bizonyos álláspontjait George Simion. Eközben Nicușor Dan úgy véli, Románia a nemzeti 

kisebbségekkel szembeni „jó gyakorlat modellje”, ám nem támogatja, hogy hivatalos 

rendezvényeken használják „a területi autonómia jelképét”. A műsorvezetők megkérdezték a 

két államfőjelölttől, milyen garanciákat kínálnak a romániai magyar közösségnek arra, hogy 

szabadon gyakorolhassa nemzeti identitását. Arra is kíváncsiak voltak, a két politikus egyetért-

e azzal, hogy kulturális és sportrendezvényeken használhassák Székelyföld zászlaját. Nicuşor 

Dan ama véleményének adott hangot, miszerint Románia „a jó gyakorlatok modellje” a nemzeti 

kisebbségekkel szemben. „Románia a jó gyakorlatok modellje a nemzeti kisebbségekkel 

szemben, beleértve a magyar kisebbséget. Úgy gondolom ugyanakkor, hogy nem lenne szabad 

megengedni, hogy a területi autonómia jelképét hivatalos rendezvényeken használják” – 

jelentette ki Bukarest főpolgármestere. Ezzel egy időben George Simion azt mondta, a magyar 

nemzetiségű polgároknak „meg kell érteniük, hogy jó állampolgárai Romániának”. „Hagynunk 

kell, hogy azok, akik ok nélkül uszítanak bennünket egymás ellen, a történelem 

szemétdombjára kerüljenek. 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kelemen-hunor-a-kronikanak-brendszerellenes-arcokrar-szavazott-a-tobbseg-legalabbis-sokan-elhittek-hogy-ok-azok
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kelemen-hunor-a-kronikanak-brendszerellenes-arcokrar-szavazott-a-tobbseg-legalabbis-sokan-elhittek-hogy-ok-azok
https://kronikaonline.ro/belfold/orban-viktor-es-a-magyarok-is-tema-volt-george-simion-es-nicuor-dan-valasztasi-vitajan
https://kronikaonline.ro/belfold/orban-viktor-es-a-magyarok-is-tema-volt-george-simion-es-nicuor-dan-valasztasi-vitajan
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Sokkoló kisfilm világít rá újra a George Simion vezette AUR magyarellenességére  
2025. május 9. – Krónika 

A Mikó Imre Jogvédő Szolgálat újból közzétette közösségi oldalán az AUR megalakulásáról és 

a szélsőséges nacionalista politikai párt programjáról szóló, sokkoló dokumentumfilmjét. A 

2024-ben készült közel 30 perces, Arany horizontok - Az AUR felemelkedése című kisfilm 

összegzi mindazt, amit a szélsőséges párt képvisel, és hangsúlyozza, hatalomra jutása veszélybe 

sodorná a romániai magyarság eddig megszerzett jogait. A Mikó Imre Jogvédelmi Szervezet 

kisfilmje felidézi, 2019-ben az úzvölgyi katonatemető feldúlásával indul a Románok 

Egyesüléséért Szövetség (AUR) pártpolitikai útjára, 2020-ban jutnak be a parlamentbe, és 

azóta is a múlt század harmincas éveinek azt a legionárius ideológiáját hozza vissza, amiben a 

magyarellenesség akkor is egy nagyon erős elem volt.  

 

Kitűzték a PISA-felmérés időpontját – a magyar diákokat külön reprezentatív 

mintán mérik 
2025. május 8. – maszol.ro 

A nemzetközi felmérés Romániában két hetes késéssel, május 12-én kezdődik.T öbb mint 

10.000 romániai, 15 éves diák vesz részt a PISA-felmérésen május-június folyamán – jelentette 

be közleményben az oktatási minisztérium. A tesztelés 2025. május 12. és június 9. között 

zajlik, és két héttel később kezdődik az eredeti ütemezéshez képest. Ebben az évben jelentősen 

több diák vesz részt, mint az előző kiadásban. Valamennyiük digitális kompetenciáit felmérik, 

egyes tanulók idegen nyelv-tesztet is írnak, a résztvevő diákok szülei és a 

természettudományokat tanító tanárok pedig kérdőívet töltenek ki. A 2025-ös PISA-

felmérésben 10.362 tizenöt éves diák vesz részt, 321 oktatási intézményből (általános iskolák, 

középiskolák, szakiskolák), városi és vidéki környezetből egyaránt, véletlenszerűen választják 

ki egy nemzetközileg egységes, reprezentatív mintavételi eljárással. 

 

Demkó Attila: Az AUR-vezér egy zsigeri magyargyűlölő 
2025. május 8. – maszol.ro 

Rendkívül rossz következményei lehetnek George Simion győzelmének és egy esetleges AUR-

kormányzásnak - véli Demkó Attila biztonságpolitikai szakértő. Szerinte az AUR-vezérrel 

semmilyen alapon nem együttműködni. „Aki azt képzeli, hogy egy George Simionnal bármilyen 

alapon együtt lehet működni, nem ismeri az illetőt - ne legyen senki naiv, ez nem egy Vucsics, 

de nem is egy Fico. Velük szót lehet érteni, de itt egy zsigeri magyargyűlölőről beszélünk” - 

fogalmazott Facebook bejegyzésében a budapesti Nemzeti Közigazgatási Egyetem John Lukacs 

Intézetének programvezetője. A szakértő egy másik posztjában arról ír, hogy az Európai 

Bizottság vagy az Európai Parlament fő húsz éve egyetlen uniós tagállam ellen sem lépett fel a 

nemzeti kisebbségeket ért jogcsorbítás miatt. „Ha jön George Simion és nekimegy mondjuk a 

magyar iskolarendszernek, semennyire sem számíthat az erdélyi magyarság Európára" - írta 

Demkó Attila. 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kisfilm-vilagit-ra-ujra-a-george-simion-vezette-aur-magyarellenes-programjara-video
https://maszol.ro/belfold/Kituztek-a-PISA-elmeres-idopontjat-a-magyar-diakokat-kulon-reprezentativ-mintan-merik
https://maszol.ro/belfold/Kituztek-a-PISA-elmeres-idopontjat-a-magyar-diakokat-kulon-reprezentativ-mintan-merik
https://maszol.ro/belfold/Demko-Attila-Simion-egy-zsigeri-magyargyulolo#google_vignette
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Ismeretlenek George Simion idézetekkel töltötték meg Csíkszeredát 
2025. május 8. – maszol.ro, Székelyhon 

George Simiontól származó kijelentések jelentek meg Csíkszereda több pontján a szerdáról 

csütörtökre virradó reggelen. Az AUR-vezérhez köthető idézetek figyelmeztetnek arra, hogy 

„Erdély román föld", ahol a román himnuszt kell énekelni, de a nőknek is megmondják, „hol 

van a helyük". Csíkszereda több pontján felbukkantak olyan plakátok csütörtökön reggel, amin 

George Simiontól származó kijelentések olvashatók. „Ez itt Románia, a román himnuszt 

énekled, megértetted?" – hirdeti az egyik, Csíkszeredában csütörtökön reggel megjelenő, 

magyar nyelvű plakát, amely a hargitai megyeszékhely több pontján is feltűnt. Az idézőjelbe 

tett szöveg alá az ismeretlen plakátolók az államfőválasztás második fordulójába jutott, 

szélsőséges AUR-vezér, George Simion nevét írták piros színnel, valamint feltüntették a 

második választási forduló dátumát is. Mindezzel Simion a magyar, illetve székely himnuszra 

tett kijelentéseire utaltak az elkövetők. 

 

Bors Béla a provokatív plakátokról: ez a realitás  
2025. május 8. – Székelyhon 

A városvezetés nem tervez lépéseket a provokatív, nacionalista plakátok ügyében 

Csíkszeredában. Bors Béla alpolgármester szerint nem tudni, ki áll a megosztó üzenetek 

mögött, de ez a kampányidőszak realitása, és talán ennél rosszabbra is számítani lehet a 

jövőben. Szerinte ha az önkormányzat most beavatkozna, akkor minden kampányeszközt 

egyformán, ugyanilyen bánásmóddal kellene kezelnie, ezért úgy véli, hogy a városnak csak 

akkor kell lépnie, ha jogi vagy fizikai kárt okozó cselekmény történik, mint például a minap, 

amikor a frissen felújított hősök emlékművét megrongálták – abban az esetben azonnal 

feljelentést tettek.  

 

George Simion híve máris lebozgorozta a romániai magyarokat  
2025. május 8. – Székelyhon, maszol.ro 

A magát George Simion hívének kiadó, Tulcea megyei férfi lebozgorozza, szidalmazza, 

fenyegeti és „visszaküldené” a romániai magyarokat Magyarországra. A TikTok közösségi 

videómegosztón terjedő videó kapcsán Kézdivásárhely polgármestere is megszólalt. A 

közösségi hálón két nappal ezelőtt tűnt fel a csütörtöki sajtótájékoztatón is levetített videó, 

mintegy előjeleként annak, hogy mi vár a romániai magyarságra George Simion AUR-vezér 

esetleges választási győzelme esetén, aki bejutott az államfőválasztás május 18-i második 

fordulójába. A Tulcea megyei Nicolae Vădineanu ugyanis tőle mint leendő elnöktől várja el, 

hogy kitakarítsa a romániai magyarokat ebből az országból; és nem tudni miért, de üzenetét 

kifejezetten a kézdivásárhelyi magyaroknak szánta. A céhes város elöljárója, Bokor Tibor 

szerint azonban a célpontja az egész erdélyi magyarság, „mindenki, aki magyarul beszél ebben 

az országban”. Arra is felhívta a figyelmet, hogy az elnökválasztás első fordulóját követően 

félelmetesen elszaporodtak azok, akik az irántunk érzett zsigeri gyűlöletüket ki merik 

nyilvánítani, sőt késztetést éreznek arra, hogy ki is nyilvánítsák.  
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https://maszol.ro/belfold/Ismeretlenek-George-Simion-idezetekkel-toltottek-meg-Csikszeredat#google_vignette
https://szekelyhon.ro/aktualis/csikszek/bors-bela-a-provokativ-plakatokrol-ez-a-realitas
https://szekelyhon.ro/aktualis/haromszek/gheorge-simion-hive-maris-lebozgorozta-a-romaniai-magyarokat
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További milliókat kell mozgósítani a szélsőséges jelölt megállításához  
2025. május 8. – Székelyhon 

George Simion csak akkor győzhető le, ha milliókat sikerül szavazásra bízni, elsősorban azokat, 

akik május 4-én távol maradtak – vélekedett Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere, aki 

csütörtökön értékelte az elnökválasztás első fordulóját. Noha az RMDSZ által támogatott jelölt, 

Crin Antonescu nem jutott tovább az államfőválasztás második fordulójába, a polgármester 

úgy véli, az erdélyi magyar közösség ismét bizonyított. „Amit mondunk, és amit vállalunk, azt 

teljesítjük. Az egyetlen komoly politikai szervezet ma is az RMDSZ, az egyetlen komoly 

közösség pedig az erdélyi magyar közösség. Mindenki más spekulált” – fogalmazott.  

 

Szilágyság: felszerelt iskolák, könyvtárak, felújított műemlék-épületek 
2025. május 8. – maszol.ro 

Kiemelkedő lépéseket tesz az oktatás, kulturális örökség és közösségi terek fejlesztése 

érdekében Szilágy Megye Tanácsa. Az általuk elindított, illetve finanszírozott projektek 

hozzájárulnak a helyi közösségek életminőségének javításához és a fenntartható fejlődéshez – 

közölte Szilágyi Róbert-István, a megyei önkormányzat alelnöke. Megújul a galgói, a 

szilágysámsoni és a debreni könyvtár, valamint további harmincat számítógépekkel és modern 

technikai eszközökkel látnak el a HUB projekt révén. Május 5–9. között az Információs 

Társadalom Fejlesztéséért Szövetség (OIPSI) – a Gazdasági, Digitalizációs, Vállalkozási és 

Turisztikai Minisztériumból – képviselői szilágysági munkalátogatáson vesznek részt, hogy 

monitorozzák a HUB – Hasznos életterek a Szilágy megyei könyvtárakban projektet. 

 

Székely István Gergő: Simion hatalomra jutása esetén elszabadulhat a 

kisebbségellenes indulat – de ennél is nagyobb a gazdasági és a politikai veszély 
2025. május 8. – maszol.ro 

George Simion az államelnök-választás első fordulójában elért több mint 40 százalékos 

eredménye a szélsőjobboldal példátlan előretörését mutatja. Ehhez nagyon sok proteszt-

szavazat is hozzájárult, figyelmeztet Székely István Gergő politológus. A kolozsvári Nemzeti 

Kisebbségkutató Intézet tudományos munkatársa a Maszol megkeresésére kifejtette, a masszív 

proteszt-szavazás már tavaly ősszel tetten érhető volt, és az elmúlt időszakban olyan „politikai 

hisztéria-állapot” alakult ki az országban, amire nem volt példa az 1990 óta tartó romániai 

demokrácia történetében.  

 

Három erdélyi magyar tudóst is külső tagjai közé választott a Magyar 

Tudományos Akadémia  
2025. május 8. – Krónika 

Százharminchat, a közös akadémiai jelöltlistára felkerült kutató közül választotta meg az 

Akadémikusok Gyűlése az MTA új rendes, levelező, külső és tiszteleti tagjait május 7-én, 

szerdán. Az új akadémikusokat a választás után bemutatták a Magyar Tudományos Akadémia 

199. közgyűlésén is, három tudós gyarapítja az MTA romániai külső tagjainak sorát – közölte 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/haromszek/tovabbi-milliokat-kell-mozgositani-a-szelsoseges-jelolt-megallitasahoz
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az MTA Kolozsvári Akadémiai Bizottsága. A tagválasztást követően a Magyar Tudományos 

Akadémiának 294 rendes, 103 levelező, 201 külső és 191 tiszteleti tagja van – közölte lapunkkal 

az MTA. A magyarországi új levelező tagok közé 5, a rendes tagok közé 9 nőt választottak. A 

magyarországi rendes tagok között így 25 (8%), a levelező tagok között 21 (20%) nő található.  

                               
Közszolgálatiság, digitalizáció és a csallóközi önkormányzatok 
2025. május 8. – Ma7  

Hogyan változik a közszolgálatiság az eredményes partnerség és a digitális lehetőségek 

fényében – ezzel az alcímmel tartott konferenciát az egyik legnagyobb szlovákiai 

önkormányzatokat tömörítő szervezet Budapesten. A találkozón számos az önkormányzatokat 

érintő problémáról esett szó, de legfőképp az INTERREG határon átnyúló magyar-szlovák 

pályázati lehetőségekről, illetve azok feltételeiről és az ezekhez szükséges partnerségek 

kiépítéséről. A találkozón sor került a társulás közgyűlésére is, ahol új tagok felvételét hagytak 

jóvá. Balódi László, a társulás elnöke megnyitó beszédében üdvözölte a tagokat és a meghívott 

vendégeket, majd köszönetet mondott a megjelent támogatóknak, különös tekintettel a 

konferencia társszervezőjének, a Galileo Corporation Kft-nek. A vendégek felszólalásában 

elsőként Kiss-Parciu Péter regionális és határ menti gazdaságfejlesztésért felelős helyettes 

államtitkár tartotta meg előadását, aki kiemelte a szlovák–magyar kapcsolatok pozitív 

alakulását, különös tekintettel a nemrégiben lezajlott miniszterelnöki találkozóra Pozsonyban. 

Pozitív előrelépésnek tartja a közlekedési kapcsolatokról született szándéknyilatkozat aláírását 

a két miniszterelnök – Orbán Viktor és Robert Fico – között, mely újabb közúti kapcsolatokat 

irányoz elő. Szót ejtett a határon átnyúló pályázati lehetőségek fontosságáról, melyek 

különösen nagy jelentőséggel bírnak a társulás tagjai számára. 

 

A Selye gimi diákjai az írásbeli érettségin meghaladták az országos átlagot 
2025. május 8. – Felvidék.ma  

Ma tette közzé közösségi oldalán a felvidéki magyar középfokú oktatás egyik legfontosabb 

intézménye, a Selye János Gimnázium az írásbeli érettségik eredményeit. Ebből kiderült: a 

Selye gimi diákjai az írásbeli érettségin az országos átlagnál jobban teljesítettek. Idén a 108 

végzős diák magyar nyelv és irodalomból 76,5 százalékot ért el, míg az országos átlag 60 

százalék. Szlovákiában 2025-ben mintegy 1600 diák tett írásbeli érettségit magyar nyelv és 

irodalomból. Andruskó Imre igazgató megkeresésünkre elmondta, a március 11. és 15. között 

rendezett írásbeli érettségin idegen nyelvnek minden diákjuk az angolt választotta. Ennek 

eredménye is meghaladja az országos átlagot, ami 75,6 százalék, míg a Selye gimisek angol 

nyelvből 77 százalékot értek el. Ezen felül idegen nyelvként német, orosz, francia, spanyol, olasz 

és ukrán nyelvből tehettek érettségi írásbelit a szlovákiai diákok. Jócskán meghaladja az 

országos átlagot (51, 8%) a matematika írásbeli érettségin elért 74 százalékos selyés eredmény. 

A szlovák nyelv és szlovák irodalom írásbeli érettségin is jobban teljesítettek a selyések, mint 
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az ország többi magyar tannyelvű középiskolája: a Selye gimiben közel 65 százalékot értek el, 

míg az országos átlag 54 százalék volt. 

                
Azonnali lépéseket szorgalmaz dr. Pásztor Bálint a csantavéri közbiztonság 

javítása érdekében 
2025. május 8. – Vajma.info 

A csantavéri közbiztonság azonnali kezelését kérte a szabadkai rendőrfőnöktől dr. Pásztor 

Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke kedden. A pártelnök Facebook-posztjában 

számolt be a Csantavért érintő fejleményekről. Bejegyzése szerint az illetékes rendőrfőnöktől a 

helyzet azonnali kezelését kérte és elmondta, hogy amennyiben a problémát helyi szinten nem 

oldják meg, a VMSZ a parlament és a belügyminiszter szintjére emeli. A Pannon RTV híre 

szerint a faluban uralkodó helyzettel kapcsolatban a csantavéri származású énekesnő, Dér 

Henrietta is aggodalmát fejezte ki, amire dr. Pásztor Bálint is reagált. Az énekesnőnek 

posztjában köszönte meg, hogy megszólalt egy olyan kérdésben, amely mélyen érinti szűkebb 

pátriáját, Csantavért, és az ott élő embereket, és hogy értékeli a VMSZ törekvéseit. 

 

Kulturális értékeink őrei 
2025. május 8. – Magyar Szó 

Hagyomány és megújulás – a könyvtárak szerepe a 21. században címmel tartott csütörtökön 

szakmai konferenciát a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet a Magyar Agrár- és 

Élettudományi Egyetem Zentai Konzultációs Központjában. A rangos eseményre számos 

intézményvezető, könyvtáros, közéleti személy és politikus kapott meghívást. Jelen volt 

Závogyán Magdolna, a Kulturális és Innovációs Minisztérium kultúráért felelős államtitkára, 

Kudlik Zoltán, a Tartományi Művelődési, Tömegtájékoztatási és Vallási Közösségi Titkárság 

művelődési segédtitkára, Hugyik Richárd, a Magyar Nemzeti Tanács Végrehajtó Bizottságának 

elnöke, Burány Hajnalka, Zenta község polgármestere és Rózsa Dávid, a Magyar Nemzeti 

Múzeum Közgyűjteményi Központ Országos Széchényi Könyvtár főigazgatója. Az 

egybegyűlteket Kormányos Katona Gyöngyi, a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet igazgatója 

köszöntötte, aki üdvözlőbeszédében örömét fejezte ki annak kapcsán, hogy sokan eljöttek az 

anyaország, a Kárpát-medence és tartományunk meghatározó szakmai, könyvtári, 

közművelődési és oktatási intézményeinek képviselői közül, akik jelenlétükkel és előadásukkal 

hozzájárulnak ahhoz, hogy a könyvtárak szerepe, a nemzeti kulturális értékek mentése és 

archiválása közös üggyé váljon. 

 

Anyaságról őszintén, pszichológus szemmel 
2025. május 9. – Pannon RTV 

Az Anyaságról őszintén, pszichológus szemmel címmel tartottak beszélgető estet a Szekeres 

László Alapítvány épületében, Szabadkán. Koch Boglárka Lilla pszichológus, író, 

gyógypedagógus az anyaság szépségeiről és nehézségeiről beszélgetett Kartali Rita 
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kolléganőnkkel. Az Úristen, anya lettem és az Együtt családdá írója azt mondja, hogy ezek a 

könyvek a pár és az egyéni terápia előszobája, nagyon jó ön- és társismeretként szolgálnak. A 

köteteket a saját anyasága inspirálta, és mindazok a megtapasztalások, amik a gyerekszületés 

utáni rózsaszín ködön túl szinte minden családban előfordulnak. Koch Boglárka Lilla 

pszichológus, író: „Azt tapasztalom, hogy a szülővé válás normatív krízise lebombázza a 

korábbi párkapcsolatot. Manapság főleg nagyon sok párkapcsolat és házasság megy rá erre. 

Kutatások is bizonyítják, hogy az első gyerek érkezését követő három év nagy vihart kavar a 

házasságban, és ember meg pár legyen a talpán, aki ezt túléli. Azt éreztem, hogy nem készülnek 

a párok erre, mert nem tudják, hogy mi vár rájuk. Megveszik a babakelengyét, elmennek a 

szülésfelkészítőre, de magukat nem készítik fel.” 

 

Szorgosan dolgoznak a kézműves szakkörösök Horgoson 
2025. május 8. – Pannon RTV 

A kézműveskedés öröme és a hagyományőrzés fontossága évről évre egyre több érdeklődőt 

vonz Horgosra is. A Szakkör program népszerűsége töretlen. A következő tanévben, a 

2025/2026-os időszakban is változatos és izgalmas programokkal várják az érdeklődőket. A 

2024/2025-ös szakköri szezonban kilenc különböző foglalkozás közül választhattak az 

érdeklődők. A legnépszerűbb idén is a hímzés volt, amely évek óta töretlen népszerűségnek 

örvend. A szakkörök közösségi élményt és értékes tudást nyújtanak minden korosztálynak. 

Szécsi Ilona már három éve jár hímezni. „Nagyon jó itt, kikapcsolódás elsősorban, 

tudásfejlesztés, fejlődünk, mert tényleg valamit tudunk, de azt mindig lehet fejleszteni, és most 

még újítunk is, ami pont a matyó hímzést illeti, azért mondtam, hogy nagyon érdekel engem, 

szeretném azt is még tovább. Mert hímezni, a színeket igen, összerakja az ember, de még biztos 

sok újdonság van ott is.” 

 

Balogh Levente lesz a Connect+Grow üzleti konferencia egyik előadója 
2025. május 8. – Pannon RTV 

A népszerű Cápák között magyar üzleti show-műsor egyik befektetője, a Szentkirályi 

Magyarország kft. elnöke szeptemberben Palicsra érkezik - közölték a rendezvény Facebook-

oldalán. A Connect+Grow közösségi oldalán közzétett információk szerint idén három cápa 

érkezik a rendezvényre. Balogh Levente mellett dr. Varga Eszter, a Pannonhitel Zrt. alapító 

tulajdonosa és ügyvezetője is Palicsra látogat. A harmadik cápa kiléte egyelőre még ismeretlen. 

Az üzleti konferenciát szeptember 25-én és 26-án rendezik meg a palicsi Vigadóban

                     
Gyász: újabb ungvári magyar katona hunyt el a háborúban 
2025. május 8. – KISZó 

Újabb magyar származású áldozata van a negyedik éve tartó háborúnak. Zacarinyin Viktor 

1974-ben született Ungváron. Besorozásáig szülővárosában élt és dolgozott. Sajnos a háború az 

ő életét is elvette. Az újabb kárpátaljai magyar katonaáldozatot özvegy édesanyja gyászolja. 
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Osztozunk fájdalmában! Zacarinyin Viktort május 9-én, pénteken temetik Ungváron. Már 

ötvennél is több kárpátaljai magyar nemzetiségű vagy magyar gyökerekkel is rendelkező 

katona vesztette életét ebben a szűnni nem akaró háborús pusztításban… 

 

Ungvár és Budapest a nemzetközi együttműködés elmélyítéséről tárgyal 
2025. május 8. – KISZó 

Ungvár polgármestere, Bohdan Andrijiv, valamint alpolgármestere, Ivan Zavidnyak hivatalos 

látogatást tett Budapest Óbuda-Békásmegyer kerületében, Béres András, Budapest 

alpolgármesterének meghívására, írja az Uzhgorod.in. Óbuda-Békásmegyer fontos központja 

az ukrán nemzetiségi önkormányzatnak Magyarországon. A kerület hosszú évek óta szoros 

kapcsolatokat ápol az ukrán közösséggel, és a háború kezdete óta lakhatási, szociális és 

humanitárius segítséget nyújt azoknak az ukrán családoknak, akik ideiglenesen elhagyták 

hazájukat. A látogatás során a felek megvitatták az Ungvár és Óbuda-Békásmegyer közötti 

együttműködés bővítésének lehetőségeit, valamint egy esetleges testvérvárosi kapcsolat 

létrehozását. A tervek szerint ez az együttműködés közös kulturális, szociális és humanitárius 

kezdeményezések megvalósítását segítheti elő, erősítheti a közösségek közötti párbeszédet, és 

hozzájárulhat az európai értékek közös képviseletéhez. 

 

Ukrajna Hőse címmel tüntetik ki Bródi Róbertet 
2025. május 8. – Kárpátalja.ma 

Volodimir Zelenszkij ukrán elnök május 8-án írta alá Bródi Róbert kitüntetését. Az elnök 

288/2025-ös rendelete szerint Bródi Róbert – katonai hívónevén Magyar  (Мадяр) – Ukrajna 

Hőse címet és Arany csillagot kap. Bródi Róbert ungvári üzletember, katona alapította a 

Magyar Madarai (Птахи Мадяра) nevű 414-es különálló pilótanélküli repülőgépes egységet, 

amellyel Bahmutnál is harcoltak. A kitüntetéshez Miroszlav Bileckij, Kárpátalja kormányzója 

is gratulált. 

 

Stafétaváltás a Momentum Doctorandusnál 
2025. május 8. – KISZó 

Ultrabalatonnal, közgyűléssel és közösségépítéssel zárult Fazekas Andrea négyéves elnöksége. 

A stafétát Linc Annamária vette át a kárpátaljai magyar doktoranduszok szervezetében. Április 

végén, a festői Koloska-völgyben, Balatonfüreden gyűlt össze a Momentum Doctorandus (MD) 

közössége, hogy megtartsa éves közgyűlését és csapatépítő hétvégéjét. A rendezvény azonban 

több volt egy hagyományos eseménynél. Lezárult egy négyéves szakasz, amelyet Fazekas 

Andrea vezetése fémjelzett, és új időszak kezdődött Linc Annamária elnökségével. Az MD új 

elnöke tehát Linc Annamária, alelnökök Bence Norbert és Daróci Ádám lettek. Az elnökséget 

Csopák Éva, Gál Dávid és Bakó Krisztina egészíti ki. A szervezet jelenleg 80 tagot számlál, 

köztük aktív doktoranduszokat és alumni tagokat. 
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Ihlet és Múzsa – női alkotók közös tárlata nyílt a Na'Conxypan Galériában 
2025. május 8. – karpataljalap.net 

A beregszászi Na'Conxypan Galéria megnyitása óta meghatározó művészeti helyszíne 

Kárpátaljának. A galéria nem csupán kiállítótér, hanem találkozási pont, párbeszédhely, ahol 

kortárs alkotók és művészetkedvelők új szellemi és vizuális élményekkel gazdagodhatnak. 

Május 7-én a nyári szünet előtti utolsó tárlat megnyitójára került sor, Ihlet és Múzsa címmel – 

ezúttal kizárólag női alkotók munkáiból. A kiállítás megnyitóján Vince Viktória, a galéria 

munkatársa köszöntötte a megjelenteket, rámutatva: ez az esemény különleges lezárása a 

tavaszi időszaknak, hiszen hét kárpátaljai magyar női képző- és iparművész munkáiból álló 

csoportos tárlatot tekinthet meg a közönség. A kiállítók között szerepel Baráté Ágnes festő, 

Berecz Margit textilművész, Hrabár Natália keramikus és grafikus, Kalitics Erika festő és 

grafikusművész, Kulin Ágnes festő, Veres Ágota festő, valamint Jankovics Mária grafikus és 

textilművész. 

 

Visszatér a Kárpátaljai KultúrKaraván 
2025. május 8. – karpataljalap.net 

Újra útnak indul a Kárpátaljai KultúrKaraván – május 11-én Nagy Bogi estje nyitja az idei 

évadot. Több mint egy év szünet után ismét életre kel a Kárpátaljai KultúrKaraván – az a 

programsorozat, amely az elmúlt években számos emlékezetes esttel ajándékozta meg a 

kárpátaljai közösséget. Az új évad első állomására 2025. május 11-én, 18.00 órától kerül sor 

Jánosiban, a Helikon Hotelben. Ezúttal egy fiatal, mégis sokat tapasztalt, rendkívül népszerű 

előadó érkezik: Nagy Bogi. Az esemény támogatója: Magyarország Külgazdasági és 

Külügyminisztériuma. 

   

Május 18-án szavazzunk a magyarok által vezetett járási listákra! 
2025. május 8. – Képes Újság 

Korábbi számainkban már írtunk arról, hogy a május 18-ai önkormányzati választások 

közösségünk szempontjából nagyon fontosak. Mert egyáltalán nem mindegy, hogy kik lesznek 

az elöljárók, a helyetteseik, és hogy milyen összetételűek lesznek a járási tanácsok. Időközben 

befejeződött a listaleadási határidő, így most már „szemügyre vehetjük” a jelölteteket helyi, de 

országos szinten is. A három, arányában legmagyarabb járásban, a Darázsiban, a Bellyeiben és 

a Hercegszőlősiben önálló, magyarok által vezetett járási listák is indulnak. A Darázsi járásban 

Virág Tibor, a Hercegszőlősiben Prosszer-Horvatin Szanella, a Bellyei járásban pedig Munk 

Erik vezeti a független járási listát. 

 

Vörösmarti Magyarok Otthona: a közösség új szíve dobban Vörösmarton 
2025. május 8. – Képes Újság 

Múlt szombaton, május 3-án ünnepélyes keretek között nyitotta meg kapuit a Vörösmarti 

Magyarok Otthona, amely a horvátországi magyar közösség legújabb ékköve. Az esemény nem 
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csupán egy épület átadását jelentette, hanem a közösség összetartozásának és megújulásának 

szimbólumává is vált. A megnyitón elhangzott beszédek és a résztvevők lelkesedése is azt 

bizonyította, hogy a magyar kultúra és identitás továbbra is él a hajdani mezővárosban. A 

megnyitóünnepség, amelyre összesereglett Vörösmart apraja és nagyja, a horvát és magyar 

nemzeti színű szalag átvágásával vette kezdetét, e szimbolikus aktus jól tükrözte a kulturális 

értékek összefonódását. Az ünnepségen Jankovics Róbert, a HMDK elnöke, parlamenti 

képviselő, valamint Alen Tahiri, a horvát kormány Emberi Jogi és Kisebbségi Hivatalának 

vezetője mondott beszédet a zsúfolásig megtelt rendezvényteremben. Az esemény fényét a 

csúzai Csárdás táncegyüttes fellépése és Pinkert Anna éneke tovább emelte, akik műsorukkal a 

hagyományos értékek szépségét mutatták be. 

 

Újabb sportsiker: feljutott a harmadik ligába a Várdaróc FC első csapata! 
2025. május 8. – Képes Újság  

Különös hangulat uralkodott Várdarócon szombat délután. Szinte érezni lehetett a nagy 

lehetőség „illatát”, ami a Várdaróc FC első csapata előtt állt: amennyiben nyernek a Donji 

Miholjac-i csapat ellen – 5 fordulóval a bajnokság vége előtt –, bebiztosíthatják a feljutást a 

harmadik ligába, a többi eredménytől már függetlenül. A szombati meccs végeredménye 4:1 

lett a várdaróciak javára, és a lefújás után kezdődhetett az ünneplés a pályán, az öltözőben és a 

„lelátókon” is. – Szavakhoz sem tudok jutni, annyira örülök. Történelmi siker ez közösségünk 

számára. Gratulálok a játékosainknak és mindenkinek, aki bármilyen módon hozzájárult ehhez 

a diadalhoz. Ősztől a harmadik ligában játszunk, méghozzá saját létesítményünk tökéletes 

pályáján, a klub történetében ilyen még nem fordult elő. Ez egy álom számunkra, és én föl sem 

akarok ébredni – nyilatkozta lapunknak Kiss Attila, a klub elnöke. 

 

Teqballasztal érkezett Kopácsra – Jubileumi ajándék a magyar sport napján 
2025. május 8. – Képes Újság 

A magyar sport napja alkalmából Kopács különleges ajándékban részesült: a település egy 

vadonatúj teqballasztalt kapott a magyar Külgazdasági és Külügyminisztériumtól, amely 

jubileumi gesztusként 25 ilyen sporteszközt adományozott a határon túli magyar 

közösségeknek. A magyar sport napját május 6-án ünnepeljük – 2000 óta –, annak emlékére, 

hogy 1875-ben ezen a napon rendezték meg az első szabadtéri sportversenyt Budapesten, a 

Margitszigeten. Az esemény célja nem csupán a sportteljesítmények ünneplése, hanem a 

mozgás iránti elkötelezettség, az egészséges életmód fontossága, valamint a közösségformáló 

sportkultúra megerősítése, különös tekintettel a fiatalabb generációkra. A Külgazdasági és 

Külügyminisztérium jubileumi kezdeményezése ebbe a gondolatkörbe illeszkedik: összesen 25 

teqballasztalt adományozott a határon túli magyar közösségeknek, ebből egy Horvátországba, 

pontosabban Kopácsra érkezett, amelyet az eszéki magyar főkonzulátus szervezésében adtak 

át kedden. 

 

 

 

H
o

rv
á

to
rs

zá
g
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Vukovári városnap magyar részvétellel 
2025. május 8. – Képes Újság 

Május 3-án Vukovár különböző eseményekkel ünnepelte a város napját. Kiemelkedő 

programnak számított a SVI zaJEDNO HRVATSKO NAJ elnevezésű fesztivál a vukovári 

víztorony lábánál, amelyen részt vettek a Vukovári Magyarok Egyesületének tagjai is. 

Kiállítóasztalukat a horvát államvezetés több tagja, élükön Andrej Plenković miniszterelnök is 

meglátogatta. A városnap reggelén elsőként Johann Strauss klasszikusa, a Kék Duna keringő 

csendült fel a város utcáin, amely megadta az ünnep alaphangját. A központi események a 

vukovári emléktemetőben kezdődtek, ahol koszorúztak. A megemlékezésen ott voltak a horvát 

állami vezetés, a parlament és a kormány képviselői, a testvérvárosok, baráti önkormányzatok, 

valamint politikai pártok tisztségviselői is. Ezt követően ünnepi szentmisét tartottak, majd a 

nap kiemelkedő eseményeként megnyitották a 7. „SVI zaJEDNO HRVATSKO NAJ” elnevezésű 

fesztivált a vukovári víztorony lábánál. Ez a rendezvény a horvát szellemi kulturális örökséget, 

turisztikai látványosságokat és közösségeket mutatja be, idén a gyerekek és a fiatalok álltak a 

középpontjában. A fesztivál két napja alatt több mint 600 résztvevője volt a 20 különböző 

programnak, a város számos helyszínén. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2025. május 8. – Kossuth Rádió 

 

Politikai instabilitás és gazdasági bizonytalanság árnyékolja be a május 18-i államelnök-

választás második fordulóját Romániában. Az RMDSZ szerint az ország kiszámítható pályáról 

térhet le, ha a szélsőséges erők kerülnek hatalomra. Tánczos Barna pénzügyminiszter szerint a 

jelenlegi ügyvivő kormány mozgástere szűk, mégis biztosítani kell az állam működését, és ezt 

csak felelős politikai döntésekkel lehet megtenni. Bíró István csíkszeredai tudósítónk telefonon 

érte el a minisztert, akivel az elnökválasztás tétjéről, a gazdaság helyzetéről és a kormányzati 

kilátásokról is beszélgettek. 

 

Kassa és Nyíregyháza együttműködési megállapodás aláírásával erősítette meg sokéves 

partnerségét. A két város elkötelezte magát, hogy több területen is támogatni fogják egymást. 

A megállapodás mindkét város számára fejlettebb infrastruktúrát, a klímaváltozás elleni 

megoldásokat és kulturális együttműködést jelent, hangzott el Kassán, a történelmi városházán 

rendezett eseményen. 

 

Még a COVID sem vette el a palócföldi Ságújfaluban élő és az erdélyi Beszterce - Naszód 

megyében élő betleniek kedvét, hogy találkozzanak. Több mint három évtizedes barátságuk 
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alatt hol egyik, hol másik településen jöttek össze, most pedig Gyulán, illetve Szabadkígyóson 

kapta mikrofonvégre a két testvértelepülés kiránduló közösségét kollégánk. 

 

Sikeres rendezvénnyel indult vasárnap a XXIX. Bánsági Magyar Napok sorozata. Minden 

eddiginél többen voltak kíváncsiak a húsz képzőművész harminc alkotásából kialakított 

tárlatra a temesvári Projektközpont rendezvénytermében. A kiállítás a rendezvénysorozat 

végéig, május 18-ig látogatható. A megnyitón Lehőcz László először néhány alkotót kért 

mikrofon elé. 

 

Fiatal méhészek elnevezéssel indított oktatási programot az általános iskolákban a kárpátaljai 

magyar gazdák Pro Agricultura Carpatika Jótékonysági Alapítványa. Egy határon átnyúló 

együttműködési program részeként a magyar általános iskolások megismerhetik a méhek 

életét és a természetben betöltött szerepüket is.  

  

A muzslyai Szent Márton Borkedvelők Egyesülete az idén is fergeteges borászbált rendezett, 

ahol több mint 30 bort kóstolhattak meg a vendégek. A jó hangulatúra sikerült rendezvényen 

ott járt munkatársunk, Kónya-Kovács Otília is, aki elsőként Rontó Lászlót, a borászegyesület 

elnökét kérdezte. 


